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Summary

        
The investigation deals with the question whether treadmill training and Vojta physiotherapy can be combined in a complementary way in order to increase the immediate effects.


        
16 MS patients between the ages of 28 and 72 were treated every day for 5 weeks with 2 units of treadmill training separated by a break alternating with 1 unit of treadmill training and 1 unit of Vojta physiotherapy.


        
A control of the immediate effects was realised by walking tests on a 5.5 m-long stretch. Measured were: speed rate, step length, time for the steps of the more affected extremity and angle alterations in the hip-joint and the knee-joint of the more affected leg.


        
The results point out that immediate improvements by the repetition of treadmill training can on principle be expanded. In comparison of the second unit of treadmill training in most of the weeks, however, the immediate improvements after the Vojta physiotherapy based on all measurements were evidently greater (p < 0.05).


        
This is valid particularly for more strongly affected MS-patients. It is supposed that the greater immediate effect of the Vojta physiotherapy is among other things a consequence of the preceding treadmill training.


        
Results: treadmill training with subsequent Vojta physiotherapy produces in most of the chosen MS patients a greater immediate effect than 2 successive units of treadmill training.


      
        
Zusammenfassung:

        
Es wird untersucht, ob Laufband-Therapie und Vojta-Physiotherapie in sich ergänzender Weise zu einer Steigerung des Soforteffekts kombiniert werden können


        
16 MS-Patienten im Alter von 28-72 Jahren wurden fünf Wochen lang täglich wechselnd mit zwei Einheiten Laufbandtherapie und zwischenzeitlicher Pause oder mit 1 Einheit Laufbandtherapie plus 1 Einheit Vojta-Physiotherapie behandelt.


        
Eine Kontrolle der Soforteffekte erfolgte durch Gehprüfung auf einer 5,5 m langen Strecke. Gemessen wurden: Geschwindigkeit, Schrittlänge, Zeit für den Schritt der stärker betroffenen Extremität sowie die Winkeländerungen im Hüft- und Kniegelenk des stärker betroffenen Beins.


        
Die Ergebnisse zeigen, dass die Sofortverbesserungen durch die Wiederholung der Laufbandtherapie grundsätzlich erweitert werden können. Im Vergleich zur 2. Einheit Laufbandtherapie fallen jedoch in der Mehrzahl der Wochen bei allen gemessenen Größen die Sofortverbesserungen nach der Vojta-Physiotherapie eindeutig größer aus (p < 0,05).


        
Dies gilt besonders für stärker betroffene Patienten. Es wird vermutet, dass der größere Soforteffekt der Vojta-Physiotherapie u.a. eine Folge der vorangegangenen Laufbandtherapie ist.


        

          
Fazit:Laufbandtherapie mit zeitlich anschließender Vojta-Physiotherapie bewirkt bei den meisten ausgewählten MS-Patienten einen größeren Soforteffekt als zwei aufeinanderfolgende Einheiten Laufbandtherapie.


      

Key words

Multiple sclerosis - treadmill training - Vojta therapy - gait rehabilitation - immediate effects




Schlüsselwörter:

Multiple Sklerose - Laufbandtherapie - Vojta-Therapie - Gehverbesserungen - Soforteffekte
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